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دوشنبه شــب 1402/07/17 برنامه جام جم 
شبکه اول صداوســیما میزبان دکتر مصطفی 
کواکبیان، دبیرکل حزب مردم ســالاری، مدیر 
مســئول روزنامه  مردم ســالاری، عضو هیات 
علمی دانشگاه علامه طباطبایی و نماینده ادوار 
مختلف مجلس شورای اســلامی بود. موضوع 
این برنامه مطالبه گری صداوســیما در دو سال 
گذشــته بود. متن کامل این گفت وگو به شرح 

زیر می باشد.
کواکبیان در ابتدای این گفت وگو اظهارداشت:

بسم الله الرحمن الرحیم
بنده شاید در این چهار سال یکبار فقط به صدا 
و ســیما آمدم و آن هم برنامه شیوه در شبکه 

چهــار بود که حضور داشــتم 
البته قبل از این شاید هر هفته 
من در صداوســیما بود چون 
خیلی انگیزه نداشــتم اما این 
انگیزه ای  مطالبه گری  موضوع 
شــد که بنده ایــن دعوت را 
بپذیرم و خوشحال هستم که 

در خدمت عزیزان هســتم و بنده هم در ابتدا 
درگذشــت مرحوم کاویانی و مرحوم پسیانی 
را تســلیت عرض مي کنم و ایام ربیع و المولود 
را هــم تبریک عرض مي کنــم و امیدوارم که 
از این اسوه های بشــریت یعنی رسول گرامی 
اســلام)ص( و امام جعفر صادق )ع( ما بتوانیم 
الگو بگیریم و به هر حال همین جا هم جا دارد 
که آرزوی پیروزی برای مردم فلســطین کنیم 
که برای احقاق حقشان درحال مبارزه هستند و 
ضمنا بنده این را هم عرض بکنم که به هر حال 
ما با این برنامه ها و گفت وگوها مي توانیم بحث 
مطالبه گری و پرسش گری را زنده کنیم چون 
اصلا وظیفه رســانه فقط این نیست که چهار 
تا خبر منتشــر کنند بلکه باید پرسش هایی از 
مسئولین و دست اندرکاران مطالبه گری کنند. 
آقای کواکبیان شاید رسانه هایی از جنس 
مردم پایه اگــر بخواهیم نامگذاری کنیم 
و رســانه هایی که تعامــل جدی تری با 
فضای عمومی دارند یکی از کار ویژه های 
یا همین  خودشان را بحث مطالبه گری و 
موضوعی که شما فرمودید پیگیری مسائل 
و مشکلات و مصائب عنوان مي کنند. صدا 
و سیما در دوره های متنوعی که پشت سر 
گذاشته این موضوع را داشته؛ همه روسا 
به  اهتمامی  احتمالا مدیران سازمان  یا  و 
کار ویژه ای  اما خب  این موضوع داشتند 
که در ایــن دوره و در دوره تحول برای 
خودش انتخاب کــرده یکی از مهم ترین 
مأموریت هایش این بــود من مي خواهم 

بدانم این چقدر موفق بوده است؟ 
بلــه ببینید در یک نگاه منصفانه ما نمي توانیم 
بگوییم در این دوره دو ســاله در رســانه ملی 
مطالبه گری وجود نداشته اما بنده معتقدم که 

بالاخــره همه چی را باید مقایســه کرد و 
موقعیت های مختلف و زمان های متفاوتی 
که داشتیم من می خواهم بگویم انتقاداتی 
هم هســت به این بحــث مطالبه گری در 
این دو ســاله که حالا شما حتما سوالاتی 
را داریــد مطرح مي کنید ولی من صادقانه 
مي گویم که به هر حال یکی از معیارهای 
سنجش اینکه مطالبه گری در رسانه ملی 

وجود داشــته یا نداشــته درصد مخاطبان ما 
هســت. من معتقد هستم که درصد مخاطبان 
افزایش پیدا نکرده در این دو سال و حالا قبلا 
مرکز تحقیقات صدا و ســیما حتی به صورت 
شــفاف نظرســنجی ها را در مورد برنامه های 
مختلف هر سال منتشر مي کرد ولی من اخیرا 

ندیدم که منتشر شود.
به میزان اینکه بالاخره این درصد اگر بالا باشد 
معلوم است مطالبه گری صداوسیما زیاد است 
یعنی مردم احســاس مي کنند که حرفشــان 
زده می شــود مثــلا در نــوروز 94 حدود 79 
درصد رســانه ملی مخاطب داشته است ولی 

الان هشــت سال گذشــته ما باید ببینیم که 
در این دو ســال خاص چطوری بوده وضعیت 
و چه میزان اســت. من برداشتم این است که 
مخاطبین افزایش پیدا نکرده و برعکس کاهش 
پیدا کردند. مدیرمسئول روزنامه مردم سالاری 
افزود: بنده خودم رســانه ای هستم. پایگاه های 
خبری مختلفی داریم. روزنامه مردم ســالاری 
داریم، روزنامه محلی و اســتانی هم داریم. من 
اعتقادم این اســت که مرجعیت رسانه ای الان 
از داخل کشور به بیرون از کشور منتقل شده و 

این یکی از بزرگترین آسیب ها است.
دبیرکل حزب مردم ســالاری افزود: حالا حتی 
بحث پلتفرم هایی که مطرح مي کنید و یا مثلا 

بحث فضای مجازی و یا مثلا اینترنشــنال و یا 
مثلا voa من معتقدم که مخاطبان آ نها خیلی 
زیاد شده. خب این یک دلیلی باید داشته باشد 
که دلخوشی از صداوسیمای فعلی وجود ندارد 
و به مراکز آنــور آبی دلخوش مي کنند. معلوم 
هم هســت آنها با اهداف خودشان و تبلیغات 
خودشــان موضوعات را مطــرح می کنند. این 
مرجعیت رسانه ای حالا در مورد مطبوعات هم 
هست؛ رسانه های بالاخره کاغذی و غیرکاغذی 
و این ها هم هســت. یکــی از دلایلی که باز ما 
مشکل داریم این است مطبوعات با انواع مضایق 
روبرو هســتند همین چند وقــت پیش یک 
دادگاهی داشتم البته خوشبختانه هیات منصفه 
هم بود و تبرئه هم شــدم اما بالاخره خیلی از 
مطبوعات ما هم دســت به عصا هســتند من 
مي خواهم بگویم در صداوسیما نباید اینطوری 
باشــد یعنی البته این مرجعیت رسانه ای باید 

بیشتر احساس بشود.
من معتقد هســتم که بخشی از آن تیغ برانی 
که مي بینید شاید نتوانسته تاثیرگذار باشد واقعا 
آن محدودیت هایی که همین الان هم هست. 

مثلا مورد خاص بحث بنزین خب اساسا اینها 
آمدند گفتند که در شــورای عالی امنیت ملی 
تصویب شــده و علاوه بر ســران ســه قوه به 
تأیید مقام رهبری هم رســیده است که هیچ 
کس دیگری نباید هیچ اعتراضی داشته باشد. 
همان روز در مجلس، آقای شمخانی آمد به ما 
ابــلاغ کرد و دیگر جای اعتراضی نبود البته در 
مطالبه گری ما نباید بین دولت ها تفاوتی واقعا 
قائل بشویم حالا این دولت آقای رئیسی است 
آن دولت آقای روحانی؛ اگر واقعا مردمی باشیم 
برای مردم بخواهیم فکری کنیم ولی اتفاقا من 

مي خواهم بگویم صدا و سیما فرق مي گذارد. 

وی افزود: الان وضعیت معیشتی مردم به شدت 
بحرانی است و تنگناهای معیشتی جدی دارند 
اما نمي بینیم در رسانه ملی دست بگذارند روی 
ایــن تنگناهای اقتصادی بــدی که مردم پیدا 
کردند صدا و ســیمایی کــه بالاخره به عنوان 
رسانه ملی هست و از بیت المال ارتزاق مي کند 
در بحث مطالبه گری من خیلی شــفاف بگویم 

بحث مسائل سیاسی هم هست. 
من واقعا اصــلا کاری ندارم جناب آقای وحید 
جلیلی مثلا پســر خالــه خــودش را آوردند 
معاون سیاســی شدند. من اصلا به این چیزها 
کاری نــدارم اما توی این دو ســال عرضم این 

اســت که به شــدت افت مباحث سیاسی در 
تلویزیون را داریم. من خودم شــاید چهل بار 
در تلویزیون مناظره داشتم؛ مناظره های خیلی 
قوی در تلویزیون از همین شهردار فعلی تهران 
گرفته تا آقای حســین شــریعتمداری. حتی 
یادم اســت آمدم در تلویزیون از مقام رهبری 
خواهش کردم برای رفع حصر حاج آقا کروبی، 
میرحســین موسوی و خانم رهنورد. شما توی 
این دو سال یک چنین برنامه ای در صداوسیما 
دیدید کسی بیاید اینگونه مسائل را مطرح کند؟ 
حالا تاج زاده را به هر دلیلی در زندان انداختند، 
بیاید یکــی دلیلش را بگوید. در موردش بحث 
کنیم. من عرضم این اســت آن فضای سیاسی 
هم در این دو ســال متاسفانه 
محدودتــر شــده غیــر از آن 
مطالبات اقتصادی که بســیار 
هــم مهــم اســت. کواکبیان 
من  اظهارداشــت:  ادامــه  در 
شــبکه افق چند بار رفتم. آن 
درصد  هشت  مي گفتند  موقع 
مخاطب دارد و وابســته به دوســتان ســپاه 
پاسداران بود. من آرزو مي کردم شبکه افق مثل 
سایر شبکه های تلویزیون شــود اما متاسفانه 
مي گویم الان ســایر بخش ها هم شبیه شبکه 

افق شد.
وی ادامه داد: یکی از فرمایشــات مقام رهبری 
که زیاد هم تکرار شــده جــذب حداکثری و 
دفــع حداقلی اســت، آیا صداوســیما در این 
مدت برعکس عمل نکرده است؟ بیشتر جذب 

حداقلــی و دفــع حداکثری 
است.

چقدر مخاطب جذب شده 
و چقدر افراد را آورده اید در 
مباحث مختلف سیاســی، 
و...  بین المللی  اجتماعــی، 
بحث کنند، امیــدوارم که 
این بحث ها تاثیر بگذارد و 

آقای جبلی که باید از این بحث ها حمایت کند. 
برویم سراغ جذب حداکثری و برعکس نباشد.

مرز مطالبه گری و سیاه نمایی کجاست؟
من معتقــدم در همین مدت خیلــی دادگاه 
رفتیــم، حرف های عجیب و غریب، مثلا یکبار 
بازپرس به من گفت شــرمنده ام که می گویم 
ولی چون اینجا نوشته شده می گویم، اتهام شما 
تبعیت از فرح پهلوی است، و من گفتم ما چه 
کار به آنها داریم، گور پدر فرح پهلوی، گفتند 
شما در روزنامه تان عکس مهسا امینی را مشکی 
چاپ کردید و همان روز هم آنها عزای عمومی 
اعلام کرده اند. پس معلوم می شود شما از آنها 
تبعیت کرده اید، یک قرارگاهی به نام ثارالله به 
ریاســت سردار نجات درســت کرده اند و از ما 
شکایت کرده اند، واقعا اینطور نبوده که نگاهمان 
این باشــد که بخواهیم حرف و مطالبات مردم 
نکنیم،  مطــرح  را 
ما کجــا و امکانات 
صدا و سیما کجا؟ 
کار  چــه  واقعا  ما 
کرده ایــم کــه در 
همیــن مدت صدا 
و سیما بسیاری از 
مجریــان خوب از 
صدا و ســیما رفته اند بیرون، چرا؟ اتفاقا آنها 
مطالبه گری داشتند، عادل فردوسی پور کسی 
نبود که در بحث های ورزشی مطالبه گر نباشد، 
حتی آقای رشــیدپور، مهــران مدیری، رامبد 
جوان و علــی ضیاء و امثال اینها. بخشــی از 
این افراد حرف هایی که مردم دوســت داشتند 
را می زدند و ما بایــد اینها را حفظ کنیم ولی 
می رویم آقایی را مي آوریم که پشــت تریبون 

رسما فحش خواهر و مادر می دهد.
اگر واقعا مســتند نتوانیــد حرف هایی را بزنید 
حتما دارید سیاه نمایی می کنید، ولی اگر بشود 
استناد کرد باید گفت، چرا اسمش را سیاه نمایی 

بگذاریم؟ واقعیت ها را هم باید گفت، در همین 
مدت بارها بحث هایی که دولت توفیقاتی داشته 
همان ها را برجسته کرده ایم ولی اینقدر ضعف 
وجود دارد که آن طرف وزن سنگین تری داشته؛ 
ما واقعا سیاه نمایی نکرده ایم و ویدئوهایی را هم 
منتشر می کنیم، معتقدیم باید حرف درست را 
زد، قبل از اینکه دادگاهی باشــد معتقدیم سر 
ســوزنی بخواهیم سیاه نمایی کنیم، در محضر 
الهی مســئولیت داریم و قیامتی هست و باید 

پاسخگو باشیم.
به نظر من اگر محور اکثریت مردم باشند )مردم 
به ما هو مردم(، من اکثریت را می گویم و ممکن 
است بین اقشار مختلف مردم تفاوت هایی هم 
باشــد، مثلا می گوییــم در انتخابات مجلس 
یازدهــم 60 درصد مــردم شــرکت نکردند؛ 
خب اینجا 60 درصد اکثریت اســت، این 40 
درصدی که شــرکت کرده اند اقلیت هســتند 
که با آمار مشــخص می شــود. نمونه دیگر در 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر که 52 درصد 
مردم شرکت نکردند که اینها اکثریت هستند، 
مبنا اگر اکثریت مردم باشد مطالبه آنها محور 

اساسی باید باشد.
خب شــما می گویید دربــاره زاینده رود بحث 
کرده اید و خوب هم هســت، ولی اقشار مردم 
مثــل بازنشســتگان، چقدر به مشکلاتشــان 
پرداخته شــده توسط صدا و ســیما، یا بحث 
برنامه هفتم و ... خب اینها مطالبات مردم است، 
یا در مورد جنبش زنــان، اینکه بگوییم بحث 
مرحومه مهســا امینی گذشت درست نیست 

و باید ریشــه ها مورد بررسی قرار بگیرد، اینکه 
خارجی ها و شــبکه های خارجی سوء استفاده 
کردند درســت اما ما چقدر بصورت ریشــه ای 

بررسی کرده ایم.
ما می گوییم مطالبه گری باید بصورت مستمر 
باشد نه اینکه بصورت موردی در مواقع خاص 
باشد، بنده افتخارم این است که خود کارگرزاده 
بودم، قشــر کارگر که الان با حداقل حقوق و 
زیر خط فقر زندگی می کند و مشکلات زیادی 
دارد چقدر مطالباتشان در صدا و سیما برجسته 
شده است. من به عنوان عضو هیات علمی در 
یک دانشگاه عرض می کنم درباره اخراج اساتید 

چقدر بحث شده است در صدا و سیما؟
در مطالبه گری حتما بایــد پیگیری کرد تا به 

نتیجه برسد.
تلویزیون می توانســت در بحث اقشار مختلف 
مباحثی را مطرح کند که کمتر به آنها پرداخته 
اســت، مثلا درباره موج مهاجرت پرستاران به 
خارج از کشــور چقدر در صدا و سیما پرداخته 
شــد، پرســتاران مطالباتی دارند، چــرا باید 
مهاجــرت کنند، مدتی قبل آمــاری دیدم، از 
طرفی مهاجران افغانســتانی در حال ورود به 
کشور هستند و از طرف دیگر 100 هزار نفر در 
صف مهاجرت هســتند، باید بررسی کنیم چرا 

باید اینچنین باشد.
بحث مهاجرین ســاماندهی شود خوب است، 
مهم تر از مهاجرین افغانستانی حکومت مستقر 
طالبانی است، خیلی جاها مهاجرین افغانستانی 
مي توانند کمک حال ما باشند، اما وقتی طالبان 
مي آیند و در ماجرای هیرمند آنطور دهن کجی 
بــه ما می کننــد و اخیرا کلیپ هایی درســت 
کرده اند که مــا اصفهان را می گیریم، که البته 

بیخود می کنند، اما این ها هست.
اینقدر نظام طالبانی پر رو شده اند که اینطور با 
ما برخورد می کنند، در همین موضوع ارمنستان 
هم به یکباره از آذربایجان حمایت کردند، عرض 

من این اســت که دامن زدن به مطالبات واقعا 
در تلویزیون مشــخص است که باید بحث های 
جدی صورت بگیرد، نمونه دیگر را بگویم، یک 
شبکه ای دارید به نام تماشا، من خودم شخصا 
خیلی نمی بینم ولی به واسطه خانواده گاهی که 
می بینیم سریال های تکراری پخش می شود، در 
ســال های گذشته چقدر سریال جدید ساخته 
شده است؟ می شود کارهایی کرد، وقتی بعضی 
ســریال ها را می بینم، می بینم بازیگران فوت 
کرده اند، خب اینها برنامه های قدیمی اســت، 
باید در تلویزیون تحولاتی انجام شود، من آقای 
مهران رجبی را دوست دارم ولی انقدر تلویزیون 
بد عمل کرده است که ایشان را جای دیگر راه 
نمی دهند، هنرمندان با دید خاصی به ایشــان 
نگاه می کنند که نباید اینطور باشــد، ایشــان 
چوب همــکاری با صدا و ســیما را می خورد، 
مثلا احســان علیخانی چرا اینطور نیست و در 
بین همان هنرمندان جایگاه دارد، اگر کسی با 
صدا و ســیما همکاری بکند زیر سوال می رود، 
بعضی دوستان شــنیدند که من قرار است به 
این برنامه بیایم، گفتند مگر هنوز امید دارید به 
صدا و سیما، و من گفتم می روم و حرف هایم را 
می زنم. من می خواستم از این تریبون استفاده 
کنم و حرف هایی را در راستای کمک به نظام، 
کمک به اهدافمان بزنــم و نمی خواهیم مردم 
سراغ رسانه های خارجی بروند، بلکه باید صدا 

و سیما اصلاح شود.
اینکه بگوییم دولت روحانی هیچ دســتاوردی 
نداشته و ما هم در مردم سالاری هیچ انتقادی 

نداشتیم هر دو غلط است.
مــا انتقاداتی به دولــت روحانی 
داشتیم، گاهی می گویند اگر دولت 
روحانی خوب عمل می کرد آقای 
داشته  انصاف  نمي آمد،  رئیســی 
باشــیم، در همان زمان کارهای 
خوبی شــد و ما هــم در مواردی 
منتقــد بودیــم. دولــت روحانی 
خــودش را اصلاح طلب نمی دانســت و ما هم 
اصلاح طلب نمی دانستیم، ما فکر می کردیم که 
با اندرزگویی غیرعلنی کار بهتر پیش می رود، 
من معتقد بودم که باید شفافیت بیشتری باشد.
ما را به عنوان وکیل الدوله می شــناختند چون 
حمایت کــرده بودیم، اینکــه گفتیم رویمان 
بگوییم حمایت کردیم منظورمان  نمی شــود 
عمل به وعده ها و توقعات بود الان هم خیلی ها 
که اصولگرا هم هســتند می گوینــد رویمان 

نمی شود بگوییم از رئیسی حمایت کرده ایم.
یک مثال دیگــر بگویم موضوع اخیر را ببینید 
در رابطــه با پیش ثبت نام مجلس، گفتند اگر 
کسی پیش ثبت نام نکند نمی تواند در انتخابات 
کاندیدا شود، خب این کار مجلس خوب نبود، 

صدا و سیما چقدر پرداخته است؟
خیلــی از حرف های ما حمایــت از کارگران، 
معلمان، بازنشســتگان و ... اســت در روزنامه 

مردم سالاری.
النــاس علی دین ملوکهم، فرهنگ ســازی در 
بین مردم برخواســته از حاکمان و زمامداران 
اســت، اگر حاکمان قانون را دور بزنند، مردم 
می گویند وقتی حاکمــان این کار را می کنند 
ما هم می کنیم که البته اشتباه است و باید به 
مردم توضیح داد، اما مردم واقعا در فرهنگشان 
که نشــأت می گیرد از وضعیت عمومی کشور، 
همیــن کاری که مردم کردند برای رونالدو که 
من خیلی موافق نبودم اینطور انجام شود، این 
یک مورد دم دستی و جزئی است اما مي خواهم 
بگویم مردم برای خودشــان توجیهی دارند که 
در دنیا رایج اســت و ... اگر جایی دیدیم مثلا 
خویشاوندســالاری و رانت خواری، ویژه خواری، 
آقازاده هــا و... وقتی مــردم می بینند، وقتی به 
مردم بگوییم حقوق یکدیگــر را رعایت کنید 
می گویند به حاکمــان بگویید، لذا الناس علی 

دین ملوکهم.
کمیته اطلاع رسانی حزب مردم سالاری 

 شکست هیمنه اطلاعاتی و امنیتی اسرائیل  
در طوفان الاقصی

ادامه از صفحه 1
صالحی با اشــاره به خاطره ای از دوران دانشجویی بیان داشت: من وقتی در 
بیروت دانشجو بودم، گاهی به اردوگاه  فلسطینی ها سر می زدم. آن موقع دوستان 
فلسطینی به ما اعتراض می کردند که شما ایرانی ها با اسرائیل رابطه دارید و از این 
حرف ها و ما را تخطئه می کردند. در پاسخ می گفتیم که این مسئله ربطی به ملت 
ایران ندارد و دولت اســت که اینطور رفتار می کند و آنها در پاسخ می گفتند که 
اگر ملت اراده کند، می تواند دولت را به زیر بکشــد و ملت رضایت داده که دولت 

این کار را می کند.
صالحی ادامه داد: ما پاسخی نداشتیم بدهیم. آنها می گفتند شما هم مسئول 
هســتید؛ اگر تک تک تان جمع شوید و اراده تان بر این باشد که دولت این کار را 
نکند، دولت نمی تواند. این قضیه گذشــت تا اینکه انقلاب شــد و حالا ما پرچم 
فلسطین را به دست گرفته بودیم و آقایان رفته بودند که با اسرائیل مصالحه کنند! 
و ما معترض بودیم که چرا مصالحه می کنید. ملت ایران هم آن موقع مظلوم بود 
و هم الان مظلوم است. رئیس سابق سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: قبل از 
انقلاب، در قضیه فلسطین، بیشتر جنبه تسلط حکومت ها بر فلسطین مطرح بود. 
یعنی حکومت های عربی قوی تر از جبش فلسطین بودند و مقاومت فلسطین آن 
موقع به آن صورت جایگاهی نداشت و دو سه تا جنگی هم که صورت گرفت، مصر 

و سوریه و اینها بودند که جنگ کردند؛ هر چند که موفق نشدند.
صالحی گفت: در چنین شــرایطی که چشــم جهان عرب به دولت ها بود تا 
سرزمین فلســطین را آزاد کند، انقلاب اسلامی مقاومت را از چنگال حکومت ها 
بیرون کشید و به خیابان آورد و مقاومت را مردمی کرد. بنابراین امام با هوشیاری 
قضیه فلسطین را به عنوان محوری مطرح کرد که حول آن می شود امت اسلامی 
را جمــع کرد و دیگر اینکه مقاومت را از چنگال ســلطه حکومت ها درآورد و به 

مردم واگذار کرد.
هدف امام از نامگذاری روز قدس چه بود

 وی یادآور شد: از دیدگاه امام)ره( قضیه فلسطین بیش از اینکه یک تاکتیک 
باشد، یک قضیه استراتژیک و راهبردی بود که باید برای آن بلندمدت فکر کرد. 
اینکه ایشان آخرین جمعه ماه مبارک رمضان را به عنوان روز قدس اعلام کردند، 

برای این است که یک راهبرد است؛ برای اینکه فراموش نشود.
صالحی تصریح کرد: همین رویه امام)ره( بعد از ایشــان توســط مقام معظم 
رهبری نیز ادامه پیدا کرد و انقلاب اســلامی همواره از مقاومت حمایت کرده و 
همیشه اعلام کرده که مدافع حق هستیم. این به عنوان یک رویه دائمی ما است.

معاون ســابق دبیر کل ســازمان همکاری  اســلامی با بیان اینکه کار خوب 
جمهوری اســلامی این بود که مقاومت را به گروگان کسی تبدیل نکرد، گفت: 
همین عملیات جدید حماس، تصمیم خودشــان بوده که حضرت آقا هم اشاره 
کردند که تصمیم هوشمندانه ای بود و این خیلی مهم است که مقاومت در اذهان 
مردم به گونه ای جا نیفتد که دارد توســط دیگرانی کــه خارج از دایره مقاومت 

هستند، مدیریت می شود. 
امام گفت مقاومت فقط تفنگ نیست 

قائم مقام رئیس فرهنگستان علوم ایران افزود: نکته دیگری که باید مورد توجه 
قرار داد این است که امام با تجربه ای که از انقلاب گرفتند، فرمودند که مقاومت 
الزاماً با تفنگ نیست. نه اینکه تفنگ لازم نیست ولی الزاماً تفنگ نیست. مقاومت 
مبتنی بر یک تصمیم و اراده اســت. این خیلی مهم اســت. یعنی مقاومت اگر 
می خواهد پا بگیرد و پایدار باشــد، باید تصمیم و اراده باشد؛ تفنگ بعداً می تواند 
حامی باشد و تقویت کند ولی اساس آن تفنگ نیست. انقلاب ما هم با تصمیم و 

اراده به پیروزی رسید.
اشتباه سیاسی جهان عرب در دوری از انقلاب اسلامی

صالحی عدم همراهی جهان عرب با انقلاب اســلامی را اشــتباه سیاسی آنها 
خوانــد و اضافه کرد: جهان عرب به جای اینکه با انقلاب همراهی کند، از انقلاب 
دوری کردند و جا را برای جنبش های انقلابی منطقه مانند مرحوم یاسر عرفات 
و اینها باز کردند. این اشــتباه تاکتیکی بود. البته ما راه مان درست بود ولی آنها 

می توانستند با انقلاب از در ستیز درنیایند.
وی این اشتباه سیاسی را یک هدیه به مقاومت تلقی کرد و اظهار داشت: اکنون 
می بینیم که هر چه مقاومت در زمان جلو می رود، آنها عقب می مانند. چه کسی 
فکر می کرد که جنبش حماس بتواند قریب به 20 ـ ۳0 کیلومتر وارد اســرائیل 
شود؟ هیچ کس فکرش را نمی کرد. ما خوشحال نیستیم کسی کشته شود. ولی 

بالاخره جنگ خانمان سوز است و این اقدام حماس محیرالعقول.
خاطره ای از دور از ذهن بودن قدرت مقاومت

 در بین اعراب
صالحی با اشــاره به خاطره ای از دور از ذهن بودن قدرت مقاومت در گذشته 
بیان داشت: در زمان جنگ ۳۳ علیه لبنان، من معاون دبیرکل سازمان کنفرانس 
اسلامی در جده بودم. در یک مجتمع زندگی می کردیم که تعدادی عرب و سوری 
و فلسطینی و لبنانی حضور داشتند. شب ها یکجا جمع می شدیم و یک تلویزیون 

بزرگی بود که وقتی جنگ شروع شد، تحولات را دنبال می کردیم.
وزیر اســبق وزارت خارجه افزود: یکی از دوســتان فلســطینی می گفت اگر 
حزب الله 24 ســاعت مقاومت کند، قهرمان اســت. 24 ساعت گذشت و دیدیم 
حزب الله مقاومت کرده است و اتفاقی نیفتاده است. گفتند اگر 4۸ ساعت مقاومت 
کند، قهرمان است. همینطور گذشت و ۳۳ روز شد تا اینکه اسرائیل تسلیم شد. 

الان هم یک چنین اتفاقی دارد می افتد.
وی با اشــاره به خاطره دیگری از اخراج صهیونیست ها از جنوب لبنان گفت: 
ســال 2000 اسرائیلی ها از جنوب لبنان اخراج شدند. سفارت لبنان یک جشنی 
گرفت و من هم که آن موقع نماینده ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی بودم، 
جزو مدعوین بودم. آن ســفیر که ایســتاده بود تا از تک تک افراد استقبال کند، 
نوبت به من که رســید، در حالیکه جلوی من سفیر انگلیس بود و پشت سر من 
سفیر یک کشــور دیگری، گفتم این پیروزی مبارک است؛ ایشان گفت شما به 

من تبریک می گویید؟ ما باید از شما تشکر کنیم و بگوییم بر شما مبارک است!
صالحی ادامه داد: آن موقع رسانه های غربی هر وقت اسم حزب الله را می بردند 
می گفتند حزب الله که مورد حمایت ایران است؛ یعنی کلمه ایران با حزب الله تکرار 
می شد و مترادف شد. وقتی اسرائیلی ها از جنوب لبنان رانده شدند، همه گفتند 
ایرانی ها اینها را بیرون کردند و سفیر لبنان به ما تبریک گفت. اینها نکات مهمی 
است که امام و رهبری که ادامه دهنده راه امام بودند، به گونه ای قضیه فلسطین را 

اداره کردند که امروز شاهد این اتفاقات هستیم.
اگر غیرت عرب متحد می شد

 معاون پژوهشی فرهنگستان علوم ایران تأکید کرد: الان اگر یک غیرت عربی 
بود و دست به دست هم می دادند، اسرائیل دیگر نمی توانست کاری کند. حماس 
اکنون با تعداد حداقل خودش و طبق گفته خودش، 40 هزار نیرو دارد که چند 
هزارش را به کار گرفته است؛ اگر اینها بخواهند انتحاری جلو بروند، ببینید چه 
اتفاقی می افتاد و اگر همه جهان عرب دست به دست هم می دادند، آمریکا چه 

کاری می توانست بکند؟ می توانست در خیابان با اینها بجنگد؟
نماینده سابق ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: الان آنها به دنبال 
این هستند که ما اشتباهی کنیم. در عالم سیاست، وقتی وارد مذاکره می شوید، 
طرف مقابل سعی می کند شما را عصبانی کند. وقتی عصبانی شوید، ممکن است 
حرفی بزنید یا رفتاری کنید که به ضرر شــما تمام شود. بنابراین باید با دقت و 

صبوری و هوشیاری و هوشمندی رفتار شود.
موضع هوشمندانه رهبر انقلاب الگوی همه مسئولان باشد

 صالحی با اشاره به سخنان اخیر رهبر معظم انقلاب و اتخاذ موضع هوشمندانه 
ایشــان بیان داشت: حضرت آقا گفتند که حماس خودش تصمیم گرفته است و 
ربطی به ما ندارد ولی من تقدیر می کنم و سپاسگذارم از این تصمیم هوشمندانه 
به موقع و هوشیارانه. خیلی دارند سعی می کنند بگویند ایران هم هست. الان باید 

هوشمندی به خرج دهیم.
وی افزود: ما دشــمن کم نداریم، ولی الحمدلله مقام معظم رهبری با فراست 
کامل بیان کردند. ایشان یک دولتمرد است. ایشان دو سه روز قبل از این اتفاق، 
صحبتی در حســینیه امام )ره( داشــتند و فرمودند که قضیه عادی سازی رابطه 
عرب ها با رژیم صهیونیســتی راه به جایی نمی برد و شرط بندی روی اسب بازنده 
است و عاقبت بخیری ندارد و دو سه روز بعد با چنین حرکت عظیمی روبرو شدیم. 
صالحی خاطرنشان کرد: در این مدت گذشته مقاومت فلسطین، مرزها و نسل ها و 
وجدان ها و ضمیرها را درنوردیده است. 70 سال پیش یک عده را از سرزمین شان 
بیرون کردند و الان 5 ـ 6 میلیون فلسطینی در اردوگاه های دنیا پراکنده هستند، 
اما اینها هنوز کلیدهای خانه هاشان را دارند در حالیکه به نسل نتیجه و نبیره شان 
دارد می رســد. وی ادامه داد: دو روز پیش یک فلسطینی آمده بود پیش من؛ از 
اهالی حیفا بود در قبل از اشغال. گفت ما هنوز کلید خانه مان را داریم و همسر من 
یک فلسطینی است اما از یک جایی که الان مجاهدین رفتند و آنجا را گرفته اند. 
گفتم پس کلید را ببرید و خانه تــان را بگیرید. یعنی هنوز کلید را دارند. قضیه 
فلسطین، در مسئله آزادی و حمایت و نصرت بخشیدن به حق الهام بخش ملت ها 

شده است و این الهام بخشی آن جدیت پیدا کرده است.

حرف روز

علی لاریجانی در یادداشتی درباره عملیات »طوفان  الأقصی« 
گردان های »شهید عزالدین قسام« نوشت:

روزهای اخیر غزه و فلسطین اشغالی جنبه های مختلفی دارد 
که نیاز به شرح و بسط دارد هر لحظه ابعاد تازه ای از اتفاقات 
و واکنش های این منطقه و کشورهای دیگر روشن می شود 
مهم است که ریشه های این حادثه را بشناسیم و این اتفاق 
تبدیل به تجربه ای برای آینده شود. ملاحظه کنید این منطقه 
در شرایط فعلی با چه پدیده ای مواجه است حجم کشتاری 
که در غزه انجام می شود، خیلی از آن ها زن و کودک و اکثراً 
مردم عادی اند. دیدم دیروز و پریروز هم رئیس جمهور آمریکا 
و هم رهبران دو کشــور اروپایی اسرائیل را تشویق می کنند 
که ادامه بدهد و ما کمک می کنیم کشــتی می فرســتیم، 
مهمات می فرستیم، مبادا مهمات شان تمام شود. هیچ کاری 

برای جلوگیری از رفتار رژیم صهیونیستی نمی کنند.
خب این تناقض دارد اگر شــما از کشته شــدن زن و بچه و 
شــهروند عادی ناراحتید پس چرا بیشتر تسلیح می کنید؟ 

پس معلوم است هدفی دارند که می خواهند محقق کنند.
متأســفانه مسئله فلســطین همیشــه همین بوده است. 
مصاحبه ای از رئیس جمهور آمریکا پخش شد گریه و زاری 
راه انداخته بود و با ریزه کاری نشــان می داد که مثلًا وقتی 
فردی مجروح می شــود، چه زجری می کشد و از این دست 
مسائل. در این زمینه ید طولایی دارند ولی چیز جالبی که 
در حرف هایش بود می گفت ما در کنار اســرائیل هســتیم 
کشتی هامان را فرستادیم و کمک هم می کنیم خب اسرائیل 
که الان دارد غــزه را بمباران می کند. این با آن نگرانی های 

اول صحبت تان سازگار نیست.
در دوره های گذشته نظریات مختلفی مطرح شد. به خاطر 
دارم رهبر معظم انقــلاب در یک کنفرانس بین المللی این 
موضوع را مطرح کردند که مسئله فلسطین باید براساس یک 
نظام دمکراتیک حل بشود بگذارید یک رأی گیری بشود، یک 
رفراندمی شــود ببینیم مردم نظرشان چیست هر چه مردم 
گفتند همان عمل شــود. خب شما این را نپذیرفتید حتی 

شما به صلح اســلو متعهد شدید اما آن را هم انجام ندادید 
طرح های دیگر هم همینطور چند تا طرح صلح مطرح شد 
شما عمل نکردید؟ خب آن فرد چاره ای برایش نمی ماند جز 
آنکــه خودش را منفجر کند و کل خانه را از بین ببرد همه 
امکاناتش را گرفته اید. در ضمن به او شــلیک هم می کنید 
باید در قضاوت افراد خودشــان را بگذارند جای آن ها. آن ها 
را از خانه شــان بیرون کرده اید، سال هاســت شکنجه شان 
می دهید زندان هایتان پر است از مردم فلسطینی هیچکدام 
از طرح های صلح را هم نپذیرفته اید. خب مردم باید چه کار 
کنند؟ کسی از کشته شدن زن و کودک خشنود نیست ولی 
این حملات را باید در متنی که آنجا برقرار است دید نه اینکه 
در جای دیگری نشست و قضاوت کرد. باید دید آن مردم که 

70 سال است گرفتار این پدیده اند باید چه بکنند؟ 
بــه هرحال موضوع برمی گردد بــه اینکه یک بی عدالتی در 
صحنه بین المللی شده است و کسی نمی خواهد حلش کند 
و این مسئله افتاده در گردابی که مرتب مسائل جدید ایجاد 

می کند و تا عادلانه حل نشود زنده خواهد بود و حل نخواهد 
شــد. این ها خیال می کنند بروند پهن بشوند در یک کشور 
و کل آن را بگیرند نتیجه بخش خواهد بود مگر آمریکایی ها 
به عراق و افغانستان نرفتند؟ فکر می کنند با این کار مسئله 
فلســطین حل می شود قضیه را ساده گرفته اند با یک ملتی 
روبه رویید که از خانه بیرونشــان کرده اید و سال ها زجرشان 
داده اید فکر می کنید چرا مســئله فلسطین بعد از 70 سال 

همچنان زنده است؟ 
به همین دلیل اســت که در صحنه بین المللی یک برخورد 
عادلانه نشده است حتی کشورهای عربی شما یک ملت را رها 
می کنید و حمایت نمی کنید و بعد می روید طرح همکاری 
با نیروی اشغالگرش می بندید این وضع به وجود می آید که 
ســران رژیم صهیونیســتی و رهبران جهان این مقدار پررو 
می شوند که رفتار خشونت آمیز خود در قبال فلسطینی ها را 
علنی می کنند. حداقل در شــرایط فعلی روابط تان را تعلیق 

کنید که بفهمند ادامه این رفتار برایشان هزینه ساز است.

لاریجانی: کشورهای عربی روابط خود را با رژیم صهیونیستی تعلیق کنند

چرا باید مردم ما همچنان شاهد پخش سریال های بسیار قدیمی باشند؟ 
با این میزان بودجه چند ســریال جدید در این سال های اخیر ساخته 

شده است؟

قبلا می گفتم ای کاش شبکه افق وابسته به سپاه پاسداران که 8 درصد 
مخاطب دارد شبیه شبکه های دیگر شود اما متاسفانه الان همه شبکه ها 

شبیه شبکه افق شده اند

مباحث سیاسی چرا در صداوسیما مطرح نمی شود؛ خودم قبلا در همین 
تلویزیون رفع حصر حاج آقا کروبی، میرحسین موسوی و خانم رهنورد 
را مطرح کرده ام اما امروزه حتی بحث دستگیری امثال مصطفی تاج زاده 

مطرح نمی شود

دبیرکل حزب مردم سالاری در برنامه جام جم شبکه اول صداوسیما:

مرجعیت رسانه ای به دلیل عملکرد نامطلوب 
صداوسیما و مضایق مطبوعات
 به خارج از کشور منتقل شده است
چرا از مطالبات بازنشستگان، فرهنگیان، کارگران، اساتید اخراج شده 
و مهاجرت پرستاران به صورت جدی سخن نمی گویید؟


